

13. Zusammenfassung

Der Überblick über die Geschichte des Tierschutzes in Irland zeigt, daß mit RICHARD MARTIN 1822 ein Ire maßgeblich an der Einführung des weltweit ersten Tierschutzgesetzes beteiligt war. Es dauerte noch über hundert Jahre, bis mit dem **Reichstierschutzgesetz** von 1933 auch in Deutschland ein eigenständiges Tierschutzgesetz vorhanden war.

In beiden Ländern gibt es inzwischen ein ganze Reihe von Gesetzen, Verordnungen usw., die sich mit dem Tierschutz befassen. Von zentraler Bedeutung sind hierbei

- in Deutschland das **Tierschutzgesetz** von 1993
- in Irland die **Protection of Animals Acts von 1911 und 1965** sowie der **Cruelty to Animals Act, 1876**.

Ein wesentlicher Unterschied zwischen diesen besteht darin, daß sich der deutsche Gesetzgeber mit dem **Tierschutzgesetz** ausdrücklich zum ethischen Tierschutz bekennt, während die erstgenannten irischen Gesetze in erster Linie einen Verbote aussprechenden Charakter haben. In Irland geschieht der eigentliche Gesetzesvollzug in erster Linie durch die Polizei, in der Bundesrepublik durch Verwaltungshandlungen.

Im Gegensatz zu Deutschland besteht in Irland kein Schutz der Unversehrtheit oder des Lebens eines Tieres.

Beide Gesetzgeber drücken sich um eine klare Definition der Schlüsselbegriffe des jeweiligen Tierschutzrechtes, so daß hier wie da die Gerichte diese Aufgabe übernehmen mußten bzw. müssen.

Beide Länder haben die vorhandenen **Europäischen Übereinkommen** für den Bereich des Tierschutzes ratifiziert und - wenn auch in unterschiedlichem Maße - entsprechende nationale Bestimmungen erlassen.

Das Töten eines Tieres ist in Irland solange erlaubt, wie es human geschieht, während in Deutschland hierfür ein vernünftiger Grund verlangt wird. Beide Länder kennen eine Betäubungspflicht für bestimmte Eingriffe, wobei die jeweiligen Altersgrenzen zum Teil stark differieren.

Die Festsetzung des maximalen Strafmaßes für Tierschutzvergehen erfolgt in der Bundesrepublik zentral mittels der §§ 17 und 18 des **Tierschutzgesetzes**, während dies in Irland in jedem sich mit dem Tierschutz befassenden

Gesetz separat geregelt ist. Das maximale Strafmaß ist in der Bundesrepublik weit höher bemessen.

Der in Irland den Bereich der Tierversuche regelnde **Cruelty to Animals Act, 1876** gilt nur für Wirbeltiere, während die entsprechenden Bestimmungen des **Tierschutzgesetzes** von 1993 bis auf Ausnahmen auch für Wirbellose Gültigkeit haben. In Irland gibt es keine Abwägungsklausel und keinen Tierschutzbeauftragten. Eine Wiederverwendung von während eines Tierversuches anästhesierten Versuchstieren ist in Irland im Gegensatz zu Deutschland nicht zulässig. Die Versuchstierzahlen zeigen in beiden Ländern einen leichten Abwärtstrend.

Das Hetzen von Tieren auf Tiere ist in der Bundesrepublik bis auf die Ausnahme der weidgerechten Jagdausübung verboten, in Irland sind die Bestimmungen weniger streng, so ist z.B. die traditionelle Sportart des *coursing* erlaubt.

In beiden Ländern wirken Tierschutzorganisationen aktiv auf die Verbesserung der gesetzlichen Tierschutzbestimmungen hin.

Die Tierschutzgesetzgebung beider Länder ist zu einem nicht geringen Teil ein Produkt der Bemühungen um eine Verbesserung des Tierschutzes auf europäischer Ebene. Dies gilt insbesondere für die Nutztierhaltung.

14. Summary

Martin Hinrichsen

Comparison of the Protection of Animals Legislation of Ireland and Germany

The description of the history of animal welfare matters in Ireland shows that with RICHARD MARTIN an Irishman was successful in making the protection of animals a major issue in politics and due to his efforts the first legislation to protect animals was introduced in 1822. It took more than one hundred years until with the **Reichstierschutzgesetz** from 1933 Germany got a piece of legislation which solely dealt with animal welfare matters. Today there are numerous acts, statutory instruments etc. in both countries which deal with animal welfare. Of central importance are the following

- in Germany the **Tierschutzgesetz** from 1993
- in Ireland the **Protection of Animals Acts, 1911 and 1965** and the **Cruelty to Animals Act, 1876**.

A main difference between these is the fact that with the **Tierschutzgesetz** the German legislator gives a vote for the ethical animal welfare while the Irish legislation mainly tries to prohibit certain offences of cruelty to animals. In Ireland the main official body to secure the fulfilment of the animal welfare legislation is the police while in Germany this is done by the administration.

In contrast to Germany there is no protection of the "Unversehrtheit" or the life of an animal.

Both legislators don't give a clear definition of certain very important notions of their animal welfare legislations. Therefore courts had and have to do this job.

Both countries have signed the existing **European Conventions** for the protection of animals and partially made national statutes because of this.

The killing of an animal is allowed in Ireland as long as it is done humanely while in Germany a so called "sensible reason" is required for doing this. In both countries certain operations on animals are only allowed

to be performed under anaesthesia while there are differences regarding the age of the animals affected by these regulations.

The maximum sentence for offences against the German animal welfare legislation is set in §§ 17 and 18 of the **Tierschutzgesetz** while in Ireland most statutes dealing with animal welfare have their separate section or even sections which fix or fix the maximum penalty. The maximum sentence is way higher in Germany.

The **Cruelty to Animals Act, 1876** which regulates experiments on animals in Ireland is only valid for vertebrates. The corresponding German regulations of the **Tierschutzgesetz** from 1993 are - with exceptions - valid for invertebrates also. In Ireland nor they have a "Abwägungsklausel" (which demands to consider carefully the necessity of an experiment on animals) nor a "Tierschutzbeauftragten" (animal welfare commissioner). In Ireland it is not allowed to reuse an animal which has been under the influence of an anaesthetic during an experiment. However in Germany this is possible. The total number of animals used for experiments has a downward trend in both countries.

To hurt an animal with another animal is not allowed in Germany except for hunting. In Ireland the regulations are less strict and e.g. allow the traditional coursing.

In both countries animal welfare organisations work actively to improve the existing animal welfare legislation. The latter one is quite a bit a product of the efforts on the European level to improve the animal welfare situation. This is especially true for animals kept for farming purposes.